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Vážení a milí čtenáři rusavského 
zpravodaje, 

rok 2024 je za námi a máme před sebou 
nový rok, pro některé je to období očekávání, 
nových nadějí, předsevzetí a přání. Všem 
našim věrným čtenářům přeji do nového 
roku hlavně zdraví a pohodu. Tohle číslo 
zpravodaje shrne závěr roku 2024 a také 
nakoukne do roku nového. Pan starosta se 
v úvodu tentokrát rozepsal o povodních, 
opravách místních komunikací, zabrousí ještě 
do času Vánoc a dodá informace k pořízení 
nového terénního vozidla pro JSDH Rusava.

V rubrice Dění v obci se vracíme do 
předvánočního období a připomeneme 
si některé akce, které zde proběhly, jako 
například drakiáda, mikulášský jarmark, 
Eva Hyklová se rozepsala o tom, jaký měli 
rok v Rusavjanu, a další. Ze strany hasičů  
a sboru pro občanské záležitosti se dozvíme 
souhrn činností za celý rok. Dále se můžete 
dočíst něco málo o naší rusavské škole  
a školce, jak si poslední čtvrtletí roku užívaly  
a jaké zajímavé akce pro děti pořádaly. 
Dozvíte se o dalších projektech „Návrat  
k tradici“, kdy se tentokrát děti dozvěděly 
něco o portáších a vyzkoušely si pečení 
chleba. Pozveme Vás na akce, které se 
budou konat, jako je valašský bál, myslivecký 
ples, a také se dozvíte termín Rusavské 
50ky. Okénko o sportu patří opět hlavně 
rusavským fotbalistům, kteří shrnou své 
výkony, a Tomáš Neumann nám představí 
závodníky, kteří reprezentují tým TÜV 
SÜD. Poslední rubrika Zajímavosti přináší 
články například o rozcestníku na české 
polární stanici, kde můžeme vidět i naši 
obec Rusava, a také zde máme pokračování 
článku o Kapském Městě. Zpravodaj je 
doplněn dalšími důležitými informacemi, 
jako jsou například cena vody, KTV anebo 
o termíny svozu plastového odpadu.

Přeji Vám příjemné počtení a budu se 
těšit s příštím číslem.

-MB-

Drakiáda na Rusavě 
(27. 10. 2024) 
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Slovo má 
starosta ...

Povodňové události

Řada starších občanů má v živé paměti obrovské povodňové škody v roce 1997 
nejen na Rusavě, ale i v celé zemi. Nezapomíná se ani na den 30. 6. 2011, kdy byly 

zaznamenány v obci náhlé a vydatné srážky, které rovněž napáchaly velké škody na 
majetku. Po deseti letech čekání se začalo v roce 2021 opravovat koryto říčky Rusavy, 
práce po roční výluce pokračují a měly by být dokončeny v roce 2026. 

Ve dnech 14.–15. září se opět objevily značné úhrny srážek, které zvedly hladiny 
toku Rusavy a Ráztoky. Velkou obětavost a odhodlání projevila zásahová jednotka 
sboru dobrovolných hasičů na Rusavě, když zápasila s vodním živlem a následně 
prováděla úklidové práce. Zasahovala na Zákopanici při rozvodnění Ráztoky, čerpala 
vodu ze sklepů, uklízela cestu na Šmarhánkách, odstraňovala popadané stromy, čistila 
propustky, proplachovala kanalizaci atd. Za ochotnou a dobrovolnou práci patří všem 
obrovské poděkování.
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Oprava místních komunikací
Po vydatných deštích dochází na obecních ko-
munikacích ke splavování štěrkového posypu 
i hlubší erozi podloží. Vytipovaly se tři úseky, 
které těmto škodám na majetku obce budou 
předcházet. Jedná se o cestu na Šmarhánkách 
k rekreačním chatám – 67 m, část úseku přes 
zemědělské družstvo k Vrchové – 80 m, a přístu-
povou komunikaci k č. p. 304 a č. p. 305 – cca 70 
m, včetně výměny odvodňovacího žlabu. Oprava byla provedena nástřikem a pokládkou 
asfaltové živice firmou Správa a údržba silnic Kroměřížska, s. r. o. 
Celkové náklady: 734.880, 81 Kč
Vlastní zdroje:  734.880, 81 Kč

Úprava lesních cest po těžbě
Kůrovcová kalamita stále devastuje lesní porosty. 
Obecní les má téměř 70 % výměry smrkového 
porostu, který postupně napadá kůrovec – lý-
kovec smrkový. V loňském roce se odtěžilo cca 
5.000 m3 napadené hmoty, letos je to více než 
4.000 m3. Těžbou a přibližováním dříví těžkou lesní technikou dochází k devastaci lesních 
cest. Dotační podporou ze Zlínského kraje se podařilo opravit tři úseky o délce cca 1,7 km.
Úprava lesních cest spočívala v osazení dřevěných schodnic, položením geotextilie v urči-
tých úsecích, rozvezením a zhutněním drti. Součástí stavby byly i odvodňovací kamenné 
příkopy, určitým novátorským prvkem jsou vsakovací jámy. 
Celkové náklady 1.765.651,68,- bez DPH
Dotace Zlínský kraj          977.000,-
Zdroje spol. Rusavak s. r. o.    788.651,68,-

Nákup speciálního terénního vozidla S x S JSDH Rusava
Pořízením doplňkové požární techniky – čtyřkolky se výrazně zvýší akceschopnost zásahové-
ho družstva. Vozidlo POLARIS Ranger XP 1000 s předním nosičem nákladu, zadním rámem, 
navijákem, výstražným osvětlením, lehátkem pro 
transport osob, sněžnými pásy i radlicí splňuje 
specifické požadavky pro požární techniku a věcné 
prostředky požární ochrany. Vozidlo dodal Michal 
Adamík, IČ 67500854, Otrokovice.
Pořizovací cena                      1.346.516,- Kč s DPH
Způsobilé výdaj                     1.280.340,60 Kč
Dotační podpora                   1.196.580,- Kč
Doplňkové dovybavení         176.158,- Kč s DPH



4 Zpravodaj obce Rusava

Vánoční kolekce
Atmosférou Vánoc vždy dýchá nazdobený vánoční stromeček a neodmyslitelné dárky 
nejbližším. Z pohledu obecní samosprávy je nutné vnímat svátky pohody a klidu rovněž 
pozitivně a pokud možno dát občanům i návštěvníkům obce aspoň něco smysluplného. 
Vzhledem k usychající vzrostlé jedli se třemi vršky bylo nutné řešit situaci výsadbou no-
vého stromu. Oslovená firma Zahrady – Hastík s. r. o. z Ratiboře provedla vysazení jedle 
kavkazské – vánoční strom o velikosti 400 cm z druhu Abies  nordmanniana. Strom byl 
vysazen do zahradnického substrátu typu B, kde se přidal kondicionér a tabletové hnojivo. 
Usazení je provedeno ve výsadbové jámě zemnícími kotvami, které zabraňují vyvrácení  
a tím i cca osmiletou stabilizaci od vysazení. Kolem potoka byly vysázeny okrasné keře 
s kvetoucím zbarvením dle ročního období a se zařazením v různých čeledích. 

Rovněž každoroční pořádání mikulášského jarmarku v naší obci předurčuje vánoční 
pohodu. Spolky se sídlem v obci si vzájemnou výpomocí dávají společný dárek formou 
ukázky svého umění a hlavně dodržování tradic valašské obce.

Adventní svíčky na štítu budovy obecního úřadu ať symbolizují vzájemnou vstřícnost 
a pohodu. 

Bohumil Škarpich, starosta obce

Změna ceny vodného a stočného
Vážení odběratelé, rada obce jako valná hromada společnosti RUSAVAK s. r. o. schválila 
na svém zasedání dne 9. 12. 2024, číslo usnesení 9/41/2024 kalkulaci ceny vodného  
a stočného pro rok 2025. S účinností od 1. 1. 2025 vstupují v platnost tyto ceny za do-
dávku vody pitné a za odvádění a čištění odpadních vod:
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Vodné pohyblivá složka 40,-/m3 vč. DPH* pevná složka 250,-/rok vč. DPH
Stočné pohyblivá složka 44,-/m3 vč. DPH* pevná složka  250,-/rok vč. DPH

*cena vodného je za 1 m3, tj. za 1000 litrů odebrané pitné vody
*cena stočného je za 1 m3, tj. za 1000 litrů odvedené odpadní vody veřejnou kana-

lizací a za její vyčištění.
Oproti roku 2024 k navýšení ceny vody pitné a vody odpadní celkem o 9,82 Kč bez 

DPH, tj. o 15,05 %.  
Ke zvýšení ceny vody pitné a odpadní dochází v důsledku zvýšení ekonomicky opráv-

něných nákladů (oprav, materiálu, odpisů, služeb a nákladů vyvolaných legislativními 
změnami, např. novela vyhlášky č.252/2004 týkající se sledování jakosti pitných vod). 

Sociálně únosná cena vodného a stočného pro Zlínský kraj je stanovena dle podmínek 
Operačního programu Životní prostředí (OPŽP) ke dni 30. 9. 2024 ve výši 170,64 Kč/m3  
vč. DPH.
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Rozpočet obce na rok 2025

Paragraf Název paragrafu příjmy

XXXX Bez paragrafu 18 071 300,00

1039 Ostatní záležitosti lesního hospodářství 800 000,00

2122 Sběr a zpracování druhotných surovin 50 000,00

2141 Vnitřní obchod 5 000,00

2310 Pitná voda 150 000,00

2321 Odvádění a čištění odpadních vod 150 000,00

2411 Záležitosti pošt 180 000,00

3315 Činnost muzeí a galerií 1 000,00

3316 Vydavatelská činnost 5 000,00

3392 Zájmová činnost v kultuře 96 000,00

3429 Ostatní zájmová činnost a rekreace 140 000,00

3612 Bytové hospodářství 250 000,00

3632 Pohřebnictví 25 000,00

3639 Komunální služby a územní rozvoj jinde nezařazené 60 000,00

3725 Využívání, zneškodňování kom. odpadů 150 000,00

3727 Prevence vzniku odpadů 1 000,00

6171 Činnost místní správy 70 000,00

6310 Obecné příjmy a výdaje z finančních operací 6 000,00

Příjmy celkem 20 210 300,00

Paragraf Název paragrafu výdaje

2115 Úspora energie a obnovitelného zdroje 30 000,00

2141 Vnitřní obchod 10 000,00

2143 Cestovní ruch 80 000,00

2212 Silnice 600 000,00

2219 Ostatní záležitosti poz. komunikací 2 200 000,00

2292 Provoz veřejné silniční dopravy 65 000,00
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2310 Pitná voda 700 000,00

2321 Odvádění a čištění odpadních vod 600 000,00

3113 Základní školy 5 000,00

3119
Ostatní záležitosti předškolní výchovy a základního 
vzdělávání

2 000 000,00

3314 Činnosti knihovnické 100 000,00

3315 Činnosti muzeí a galerií 150 000,00

3316 Vydavatelská činnost 100 000,00

3319 Ostatní záležitosti kultury 45 000,00

3326 Pořízení, zachování a obnova hodnot 51 758,00

3341 Rozhlas a televize 100 000,00

3349 Ostatní záležitosti sdělovací prostředky 150 000,00

3392 Zájmová činnost v kultuře 100 000,00

3399 Ostatní záležitost kultury, církve 100 000,00

3419 Ostatní tělovýchovná činnost 350 000,00

3429 Ostatní zájmová činnost a rekreace 3 400 000,00

3612 Bytové hospodářství 200 000,00

3631 Veřejné osvětlení 800 000,00

3632 Pohřebnictví 50 000,00

3639 Komunální služby a územní rozvoj jinde nezařazený 500 000,00

3721 Sběr a svoz nebezpečných odpadů 50 000,00

3722 Sběr a svoz komunálních odpadů 1 000 000,00

3727 Prevence vzniku odpadů 500 000,00

3745 Péče o vzhled obce a veřejnou zeleň 500 000,00

5213 Krizová opatření 100 000,00

5511 Požární ochrana – profesionální část 1 000,00

5512 Požární ochrana - dobrovolná část 80 000,00
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6112 Zastupitelstvo obce 1 400 000,00

6114 Volby do Parlamentu ČR 32 000,00

6171 Činnost místní správy 2 700 000,00

6310 Obecné příjmy a výdaje z finančních operací 260 000,00

6320 Pojištění funkčně nespecifikované 90 000,00

6399 Ostatní finanční operace 1 500 000,00

6402 Finanční vypořádání minulých let 10 000,00

6409 Ostatní činnosti jinde nezařazené 100 042,00

CELKEM 20 809 800,00

FINANCOVÁNÍ

PAR POL Název 

0000 8115
Změna  stavu krátkodobých prostřed-
ků na bank. účtech

1 667 604,00

0000 8124
Uhrazené splátky dlouhodob. 
přijatých půjč. prostředků

 -  1 068 104,00

FINANCOVÁNÍ CELKEM 599 500,00

REKAPITULACE

PŘÍJMY celkem 20 210 300,00

VÝDAJE celkem 20 809 800,00

FINANCOVÁNÍ celkem 599 500,00

Rozpočet je navržen jako schodkový.
Schodek je krytý financováním ve výši 599 500  Kč.
Financování se skládá ze splátek úvěrů ve výši 1 068 104 Kč a použití zůstatku na účtech 
a pokladně k 31. 12. 2024 ve výši 1 667 604 Kč.

Závaznými ukazateli jsou paragrafy.
Rozpočet byl schválený ZO Rusava č. 13/2024 dne 16. 12. 2024 usnesením čl. 6/13/2024.
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DĚNÍ V OBCI ...Drakiáda – tradiční podzimní 
radost pro děti i dospělé
Bojíte se draků? Těžko říct, že! Není totiž 
drak jako drak! Jeden číhá někde ve sluji 
na sličnou princeznu, na druhého můžete 
občas natrefit třeba v horní hospodě...

No a ti papíroví si dali poslední říjno-
vý víkend dostaveníčko na lúkách pod 
hřbitovem.

„Máme draka na provázku, mašličky 
má na ocásku.

Když to vítr dovolí, pustíme ho na poli.
Leť, dráčku, do nebe, počkáme tu na tebe.“
Předpověď počasí na neděli 27. října 

2024 - polojasno, rychlost větru 14 km/hod., 
no řeknete si nic moc, ale pro draky značka 
„ideál“. Kolem 14. hod. bylo odstartováno 
a už to lítalo. Některým výš, některým ne tak vysoko, ale draka zlobivce byste mezi těmi 
letošními hledali marně. A dětí bylo, jeje. Pro všechny byl připravený čaj a špekáček na 
oheň, no a rodiče se zahřáli výborným svařákem. O hudbu se nám letos postarala kapela 
„Obecní reproduktor“. Vítězové v kategoriích nejpěknější drak, nejzlobivější drak a drak 
nejvýš na obloze si přišli pro diplomy a balíčky, které byly ale nachystané pro všechny 
dětské účastníky. Pochvalu si ovšem zaslouží i rodiče, kteří asistovali při pouštění draků 
či trpělivě rozmotávali zasukované provázky. Někteří dokonce s větší či menší chutí pře-
vzali otěže v řízení draka ve vzduchu, zatímco si děti poletováním po louce nebo šplhem 
v korunách stromů užívaly jednoho z posledních teplých říjnových dnů.
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 Za to, že se vše povedlo na jedničku, se patří poděkovat obecnímu úřadu, dále  
SK Rusava za zapůjčení posezení, no a samozřejmě všem aktivním Rusavjankám, které 
jsou již sehrané jako jeden tým a zajistí vždy vše potřebné od balíčků pro děti přes plakát, 
teplý čaj, horký svařák, špekáčky, dřevo na oheň či rozinky v rumu.

 Tak snad napřesrok poletíme zas!
Katka Škarpichová, za kulturní komisi a aktivní Rusavjanky

Hlavní hon
Odcházející podzim a nastupující zima je velmi důležité období pro MS Rusava. Poslední 
sobotu v listopadu 30. 11. 2024 se uskutečnila jako každoročně naháňka na divoká prasata 
a myslivosti zvěř škodící.

Již v týdnu řada našich myslivců začala pracovat na přípravách občerstvení pro 
myslivce a honce. 

Sraz byl naplánovaný v obecním domě Rusava, první účastníci začali přijíždět v 7:30 
hodin. Na snídani byla zabijačková polévka, při zápisu dostal každý účastník svačinu  
a odznak, který je symbolem našeho hlavního honu. Celkem se nás sešlo okolo 80 my-
slivců, myslivkyň a honců. 

V 9 hodin byl nástup na naháňku před obecním domem, který nám zahájili mysli-
večtí trubači. 

Předseda MS Rusava seznámil všechny přítomné s průběhem a pravidly bezpečné 
naháňky.

Naše největší pomocníky honce měl na starosti předseda Pavel Sedlák za pomoci 
skvělého a zkušeného myslivce Jiřího Klementa. 

Myslivci byli rozděleni do dvou skupin. První skupinu měl na starosti Petr Rudel, kde 
se myslivci odebrali s auty k přehradě.

Druhé skupiny se ujal Vladan Daněk, který zaváděl myslivce od centrálního seníku. 
Celkem se uskutečnily dvě leče. 
Po ukončení naháňky, vyhodnocení celého lovu jsme se odebrali do obecního domu, 

kde jako každý rok probíhá poslední leč, která je tečkou za celodenním lovem. 
Na všechny zúčastněné čekala bohatá tombola, občerstvení a nechyběla i hudba.
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Bohužel každý rok není dán od mysliveckých patronů, abychom mohli lovit, a pro 
letošní rok 2024 byla naháňka bez úlovku. Každopádně děkujeme hlavně vůdcům lovec-
ky upotřebitelných psů a honcům za skvělou práci, kterou odvedli v nelehkém terénu. 

Všem zúčastněným se i tak naháňka líbila a doufáme, že příští rok za námi opět 
přijedou. 

Ihned po ukončení naháňky se myslivci začali připravovat na další výjimečnou akci 
pro naši vesnici, která se uskutečnila 7. 12. 2024, a to byl vánoční jarmark, kde jako každý 
rok podáváme zvěřinový guláš. 

Na závěr mi dovolte, abych Vám popřál za celé naše myslivecké sdružení hodně 
zdraví, štěstí a pohodu v roce 2025. 

Pavel Sedlák, za MS Rusava 

„Informační okénko“ sboru pro občany na Rusavě
Vážení čtenáři, v předminulém čísle rusav-
ského zpravodaje jsme vám přiblížily první 
půlrok práce nově ustanoveného sboru pro 
občany. Ten v letošním roce působil ve slo-
žení: Kateřina Škarpichová (předsedkyně), 
Hana Gregorová, Pavla Ševčáková, Táňa 
Třasoňová, Veronika Steinerová a Lucie 
Málková. Také ve druhém pololetí letošní-
ho roku jsme nezahálely a navštívily další 
řádku rusavských jubilantů. 

Byli jimi pan Zdeněk Řezníček z č. p. 
187 (75 let), paní Vlasta Češková z č. p. 158 
(86 let), paní Anna Pavelcová z č. p. 124 (75 let), paní Marie Bílková z č. p. 178 (87 let), paní 
Vlasta Fišerová z č. p. 115 (89 let), paní Milena Baroňová z č. p. 116 (70 let), pan Ladislav 
Vaclach z č. p. 41 (91 let, nejstarší muž Rusavy), paní Hedvika Latináková z č. p. 272 (70 let), 
paní Olga Zbranková z č. p. 247 (87 let) a pan Stanislav Pavelec z č. p. 15 (70 let). Poslední 
školní den jsme se knihou s věnováním a malým dárkem rozloučily s našimi páťáky, kteří 
po prázdninách zamířili na 2. stupně základních škol do Bystřice pod Hostýnem a do 
Holešova. V pondělí 2. září jsme pak ve školních lavicích Jubilejní ZŠ přivítaly pamětním 
listem a knihou s věnováním prvňáčky. V adventním čase jsme s malým vánočním darem 
navštívily rusavské občany, kteří jsou nyní klienty Centra pro seniory Zahrada v Bystřici 
pod Hostýnem a Centra pro seniory v Holešově. 

Za všechny členky sboru bych chtěla na závěr kalendářního roku 2024 poděkovat 
za důvěru Radě obce Rusava a všem oslavencům za milá setkání. No a už se těšíme na 
ten rok příští. Jak na laskavá setkání s našimi nejstaršími občany, tak s těmi nejmladšími, 
kterých, jak doufáme, bude u nás na Rusavě přibývat :o).

Všem občanům Rusavy přejeme do roku 2025 hodně zdraví a spokojenosti.

Katka Škarpichová, za sbor pro občany
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Rok 2024 se ve Valašském krúžku Rusavjan nesl 
v duchu „návratů“, a to ve všech směrech

Bálovou sezónu jsme zahajovali na bačovském bále v Hrachovci u Valašského 
Meziříčí na pozvání VSPT Bača a jejich omladiny, FS Košár, který pak vystoupil u nás na 
bále v obecním domě na Rusavě. A teď k výše zmiňovaným návratům. 

Na náš valašský bál, který se letos v lednu konal po 45., zavítala po dlouhé době počet-
ná skupina Rusavjanů. Kromě dalších byl celý jeden stůl obsazen členy sboru rusavských 
hašičů, což nás velmi potěšilo. Milým překvapením byla i přítomnost Oty Gojného, který 
působil v souboru Lipta Liptál a před 20 lety spolupracoval s Rusavjanem. Vytvořil pro 
něj několik choreografií, např. Zbojnické pásmo či točivé tance z Lužné. A také se k nám 
po roce vrátili členové MFS Ševčík z Ostravy, byť nevystupovali, náš bál se jim zalíbil,  
a tak vážili dlouhou cestu, aby opět přijeli. 

V rámci MDŽ jsme 10. března vystoupili v sokolovně v Určicích u Prostějova. Místním 
se naše hodinové představení tak líbilo, že jsme se do Prostějova ještě jednou vrátili  
a vystoupení zopakovali 21. září pro seniory z Centra sociálních služeb.   

Tuto „spanilou jízdu“ krásných zážitků a setkání nepřekazilo ani rozmarné počasí 
poslední květnovou sobotu, kdy se konalo Kácání mája. Naopak bych si dovolila říct, že ji 
umocnilo. Slunečný začátek dal možnost vyniknout našemu znovuzrozenému ženskému 
sboru, díky kterému se do souboru po letech vrátily zvonivé hlasy Lidušky Mikšánkové 
z Rusavy a Pavly Mozolové z Brusného a přibyl jeden nový Nicoly Hlaváčové z Rusavy. 
Už pod trošku podmračenou oblohou si v obnoveném pásmu Pijáckých zatancovala po 
mateřské „dovolené“ také Pavlínka Adámková. Následný lijavec nezaskočil ani naše hosty 
ze Slovenska – FS Hajov, kteří na kluzkém pódiu jistou nohou odtancovali své čardáše. To 
nenechalo chladné veškeré obecenstvo, které navzdory dešti zůstalo a dále povzbuzovalo 
účinkující energickým potleskem. Nutno podotknout, že následné kroupy, které sblížily 
nejen diváky pod stany  a deštníky, neodradily naši CM Rusava od hraní, i když technika 
už byla dávno pod vodou. Máj se ale jako vždy podařilo úspěšně skácet a reportáž o této 
vyvedené akci si můžete dohledat na Regionální televizi Podhostýnsko.

Květnový nečas vystřídalo parné léto a náš soubor se účastnil 24. srpna krajských 
dožínek v Kroměříži. Součástí této akce byl průvod městem, mše svatá a vystoupení na 
pódiu na náměstí. Sluníčko pražilo tak, že jsme se skoro nestíhali ochlazovat oroseným 
a dobře načepovaným zlatavým mokem z nedaleké pivnice. O týden později jsme ale 
už ochutnávali jinou zlatavou tekutinu. 11. Burčákové slavnosti v Boršicích u Uherského 
Hradiště byly taktéž zalité sluncem a program, který trval od dopoledních hodin až do 
noci, byl plný kvalitních souborů a uskupení. Jsem moc ráda, že spolu s námi na tuto akci 
jeli také přátelé našeho souboru z řad rusavských občanů, rodinní členové a další známí. 
Za jejich hlasité podpory se nám hned lépe tančí a zpívá i během cesty autobusem.

Na podzim se měla uskutečnit 3. Valašská taneční dílna věnovaná valčíku, ale bohu-
žel z důvodu nemoci byla zrušena. Nicméně plánujeme, že bychom ji uskutečnili příští 
rok. Jsem ráda, že díky loňské dílně přibyl k nám do souboru nový člen Saša Dvorník 
z Chomýže. Spolu s Matějem Pavelcem z Rusavy pilně trénují na přípravkách, takže věřím, 
že je brzy uvidíme také vystupovat.
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Poslední taneční vystoupení roku 2024 se konalo na Slovensku v obci Strečno, kde 
jsme byli pozváni na katarinskú tanečnú zábavu jménem FS Hajov. Už název akce mohl 
naznačovat, že se nemusí jednat o čistě folklórní akci. Naše krásné valašské kroje se tedy 
předvedly nejen v rytmu houslí a cimbálu, ale i při dunivých basech disca. Očividně si 
každý při této akci přišel na své a důležité jako u každé zábavy je, že se lidé baví a umí 
bavit. My jsme Slovákům předvedli, jakými tanečními hrami se bavíme my na našem bále, 
a pár z nich se jich zapřísáhlo, že 25. ledna 2025 na Rusavu určitě dorazí. Tak uvidíme.

Závěr roku patří příjemné a přátelské atmosféře v rámci mikulášského jarmarku na 
Rusavě. Mnoho z vás za námi do vestibulu obecního úřadu dorazilo a my jsme byli rádi, 
že jste nás přišli pozdravit, ochutnat naše dobroty a poslechnout a zazpívat si s naší 
skvělou CM Rusava, které děkuji za celý soubor, že nás doprovází. Další dík patří Lence 
Zapletalové, která vede náš ženský sbor, a taky Janě Mackové za to, že vede naše taneční 
zkoušky a že jsme ji mohli přijít podpořit na křest její knihy Lidový oděv z Rusavy, která 
se stala dalším z klenotů naší pokladnice kulturního dědictví Rusavy. 

Jménem Rusavjanu děkuji obci, panu starostovi a rusavským spolkům, jejichž spo-
lupráce s námi si velmi vážíme. 

Rok 2024 byl plný návratů a také nových setkání a já doufám, že rok 2025 v tom bude 
pokračovat. Těšíme se na shledanou, stančenou a sezpívanou s vámi všemi. 

Hodně zdraví, štěstí a úspěchů v novém roce 2025 za VK Rusavjan přeje
Eva Hyklová

Mikulášský jarmark
V sobotu 7. prosince se uskutečnil tradiční mikulášský jarmark. Celou akcí nás provázelo mo-
derátorské duo čerta (Nicola Hlaváčová) a anděla (Jenda Horák) a musím říct, že byli úžasní.

Chvíli před patnáctou hodinou představili místního hudebníka Jardu Češka, který 
zahrál koledy na trubku a jarmark mohl začít.

Sešlo se spoustu místních, ale přijelo i hodně lidí z okolí, protože náš jarmark má 
rodinnou atmosféru, kde se rádi všichni vrací.

Prodávalo se vše, na co si vaše oči a chuťové buňky pomyslí. Na zahřátí čaj, svařák, 
mošt, punč i káva.
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K jídlu se podávala valašská kyselice, myslivecký guláš, hasičská zabijačka a spousty 
dalších pochutin a lákadel.

Vystoupení, které si připravily děti, vehnalo slzy do očí všem a rodiče, prarodiče byli pyšní.
Představily se děti ze souboru Píšťaliček z Bystřice p. Hostýnem, děti z mateřské 

školky a Základní školy Rusava.
Poté přišel na řadu Mikuláš se svou družinou. Někdo se bál více, někdo méně, ale 

čerti odešli s prázdnou. Holt máme na Rusavě hodné děti.
Když se blížila pátá hodina, Jarda Češek zahrál sérii koled a potom se začalo odpočí-

távat 10, 9, 8 a vyšlo to! Stromeček svítí! Hrály se koledy a mělo to opět to krásné kouzlo 
Vánoc, naděje, míru, přátelství, lásky... tak jako se jmenují všechny adventní neděle.

Pavla Grygová, 
za kulturní komisi obce Rusava

NAŠE ŠKOLA ...Slavnost slabikáře
V úterý 26. listopadu prošli prvňáčci první 
velkou zkouškou. Před ostatními ročníky  
a paní ředitelkou předvedli, co se naučili 
ve čtení. Četli slabiky, slova i věty. 

Pro některé to nebyl úplně snadný 
úkol, ale všichni to nakonec úspěšně zvládli. 

Paní ředitelka čtení zhodnotila a na zá-
věr dětem předala nový slabikář. Prvňáčci 
před sebou mají ještě spoustu práce, než 
se z nich stanou čtenáři a než si přečtou 
svou první knížku. A slabikář jim bude 
každodenním pomocníkem, aby tohoto 
cíle dosáhli.

Petra Regerová, 
učitelka ZŠ
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Preventivní programy jako součást výuky
Současná doba je nelehká a naše děti by měly být na nástrahy a neočekávané situace 
připraveny. Mnohdy si ani nepřipouštíme, že by naše děti mohly být svědky dopravní 
nehody, zdravotního kolapsu nebo třeba obětí „internetových predátorů“, a přesto to tak 
je. I proto je potřeba děti připravit na situace, které je mohou v životě potkat. Jako škola 
samozřejmě neovlivníme to, jaké webové stránky děti doma navštěvují nebo jestli na 
kolech dodržují pravidla silničního provozu tak, aby nedošlo ke zranění. Ale ovlivníme 
informovanost. 

I proto probíhají na škole různé diskuze, poučení o bezpečnosti, hodiny dopravní 
výchovy a v neposlední řadě i preventivní programy. Letos máme za sebou již dva. Prvním 
programem byl „Mladý zdravotník“. Zde se děti seznámily s poskytováním první pomoci 
při úrazech, zástavě dechu a vyzkoušely si i resuscitaci. Druhým preventivním programem 
bylo setkání s Policií ČR. Mladší ročníky se při této besedě seznámily s policejní prací, 
bezpečným chováním na silnici a riziky běžného života. Starší ročníky se pak zabývaly 
bezpečným chováním na internetu a problematikou zneužívání přes sociální sítě. Součástí 
besedy bylo i zapojení do celostátního preventivního programu Bubnovačka, který 
probíhá na podporu týraných dětí.  V letošním roce nás čeká ještě preventivní program 
s KHS o zdravém stravování a životním stylu. 

Anna Hrušková, ředitelka ZŠ Rusava
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Projekt „Návrat k tradici“
Projektové dny žákům nabízí pohled do různých oblastí. Na podzim jsme se dověděli, 
jak to chodí u portášů, a pekli jsme chléb a housky. 

Portáši – to bylo překvapení od samého začátku. Žáci sice věděli, že půjdeme na 
procházku, ale vůbec netušili, co je čeká. Ráno jsme obdrželi dopis s instrukcemi a vyrazili 
jsme na cestu. 

Ta byla plná zastávek s obálkami, které byly ukryté na všemožných místech a žáci 
je museli hledat. Každá obálka obsahovala úkol a nasměrovala nás k dalšímu stanovišti. 
Trasa vedla přes Hořansko, Pod Skalným až na Klapinov. A tam nás čekalo překvapení. 
Přivítali nás portáši, kterým se ztratil poklad – truhla se starými mapami. Děti jim ho 
pomohly najít a za odměnu dostaly čokoládové mince. Následovalo povídání o tom, 
kdo byli portáši, co dělali, jaké nosili oblečení a zbraně. Žáci už tedy vědí, k čemu slouží 
čarták, co je to valaška a znají i původní název obce Rusava. Největší senzací však pro 
žáky byly výstřely z flinty.

Pečení chleba už bylo klidnější a konalo se ve školní jídelně. Prvňáčci chystali těsto 
na žitný chléb, ostatní žáci připravovali těsto na housky. Skupinky měly k dispozici recept, 
kuchyňské náčiní, potřebné suroviny, připravený kvásek a paní učitelku. Každý přidal 
ruku k dílu. Jeden nosil, druhý vážil, třetí míchal, další radil. Nakonec všem vzniklo těsto, 
které bylo po hodinovém odpočinku připraveno na další fázi – tvarování. Zaplétání těs-
ta do požadovaného tvaru nebylo snadné, ale nakonec jsme naplnili dva velké plechy 
pohlednými houstičkami. Děti je potřely vajíčkem a posypaly kořením, paní kuchařky je 
daly péct. A že se dílo podařilo, nám prozradila vůně čerstvého pečiva, na němž jsme si 
všichni pochutnali u oběda. 

V prosinci nás čeká pečení perníčků a věříme, že i tento předvánoční projektový 
den si žáci náležitě užijí. 

Petra Regerová, učitelka ZŠ 
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Adventní čas
Ve čtvrtek 5. prosince jsme v mateřské škole 
přivítali návštěvu, vzácného pana Mikuláše 
s jeho pomocníky andílkem a čertíkem. 
Všechny děti byly moc statečné a vyslechly 
si četbu z Mikulášovy knihy. Společně za-
zpívaly čertí písničku, přednesly básničku 
a slíbily, že budou příští rok ještě šikovnější. 
Ty nejstatečnější děti si převzaly balíček 
dokonce od čerta. Za přípravu mikulášských 
balíčků moc děkujeme paním kuchařkám 
ze školní jídelny.

Adventní čas jsme přivítali tradiční 
obecní akcí – rozsvícením vánočního stro-
mečku, na které jsme si s dětmi připravili 
čertovské vystoupení. I přes mrazivé počasí byly všechny děti úžasné a vystoupení se 
jim moc povedlo. Také děkujeme všem návštěvníkům jarmarku, že si zakoupili vánoční 
výrobky ze školky. Na vánoční atmosféru se také naladíme ve čtvrtek 12. prosince, kdy 
nás navštíví babičky našich dětí, pro které jsme s dětmi upekli perníčky a připravili si 
malé vystoupení. Také jsme už nazdobili vánoční stromeček a netrpělivě čekáme, jestli 
nám Ježíšek nadělí do školky nové hračky… Počkáme po třetí adventní neděli, jak to 
dopadne, třeba se dočkáme.

Za kolektiv mateřské školy přejeme všem dětem, rodičům, partnerům a přátelům 
školy pevné zdraví, klidné vánoční svátky a v roce 2025 ať se splní všechna přání.

Eva Oherová, za kolektiv MŠ, vedoucí učitelka
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Mikulášský jarmark
Jako každý rok, tak i letos děti z mateřské a základní školy přišly zazpívat a zarecitovat 
básničky, které dokreslily předvánoční atmosféru na mikulášském jarmarku na Rusavě. 
Návštěvníci mikulášského jarmarku se mohli pokochat nejen vystoupením, ale také si 
mohli zakoupit výrobek od dětí a paní učitelek.

Letos poprvé se byly děti předvést se svým programem i na vánočním jarmarku 
v Chomýži, obě vystoupení se jim moc povedla a byla náležitě odměněna potleskem publika.

 Magda Kutrová, učitelka ZŠ
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Turnaj v člověče, nezlob se! (2. 11. 2024)

Pohádky z kufru v knihovně na Rusavě (23. 1. 2024) 

Hlavní hon (30. 11. 2024)  (str. 10)

Divadelní představení se uskutečnilo s podporou Knihovny Kroměřížska v rámci projektu 
Zlínského kraje.
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Halový turnaj mladších žáků (30. 11. 2024)

ZŠ Rusava: Projekt „Návrat k tradici“ – Malí velcí pekaři (str. 16)



Zpravodaj obce Rusava

Mikulášský jarmark (7. 12. 2024)
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MŠ Rusava: Předvánoční ladění s babičkami

MŠ Rusava: Dýňování s rodiči 
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SPORT ...TÜV SÜD RUSAVA BIKE TEAM
TÜV SÜD RUSAVA BIKE TEAM má za sebou  
11. sezonu a příprava na tu 12. je už v plném 
proudu. V rámci shrnutí tohoto roku jsem poprosil některé kolegy a kolegyni o stručný 
popis roku 2024 jejich očima. Třeba si tak všichni uděláte lepší představu, co se dá stihnout 
a dokázat vedle práce, rodiny a dalších povinností. Honza pak na závěr přidal jeden těžko 
uvěřitelný cyklopříběh. Tímto všem jako týmový předseda děkuji za skvělou reprezentaci 
sponzorů a naší milované Rusavy. 

Libor Darebník (programátor, ultracyklista, 43 let)
Sezónu jsem započal jako obvykle v zimních měsících dle počasí a okolností venku či na 

trenažéru. Příjemným zpestřením v březnu mělo být najíždění objemů v jihošpanělské Malaze, 
ovšem počasí nám úplně nepřálo a při návratu panovaly v ČR příjemnější teploty než během 
týdne ve Španělsku. I tak se mi za týden podařilo pokořit hranici tisíce ujetých kilometrů. Pak 
má sezóna ubíhala obvyklým způsobem, kdy jsem se účastnil oblíbených závodů v okolí. Na 
Chřibské 50 panovalo mimořádně teplé počasí, Rohálovská 50 nás tentokrát nevytrestala 
bahenními lázněmi, Rusavská 50 byla trochu blátivější, ale na domácí půdě to člověk bere, jak 
to je. Obvyklý závodní kolotoč jsem si zpestřil silničním závodem na Broumovské vrchovině s 
týmovým kolegou Standou a pár závody seriálu UltraBikers. Po domácí Rusavské 50 jsem byl 
nucen předčasně ukončit sezónu, zejména kvůli pracovnímu vytížení. Na kole jsem jezdil dál, 
jen jsem neměl tolik prostoru pro závodění. Definitivní tečku za sezónou jsem napsal účastí 
na podzimním etapovém závodě Moravia Gravel, který jsem vyhrál. 

Ještě bych rád shrnul uplynulou sezónu v číslech:
Doposud (začátek prosince) mám najeto lehce přes 13 tis.  km a 170 výškových kilo-

metrů, což mi zabralo 480 h, to se rovná 20 dnům. I tak věřím, že hranici 14 tis. km ještě 
letos pokořím, obvykle se pohybuji mezi 15–16 tis. km/rok.

V rámci poháru UltraBikers jsem na jaře absolvoval charitativní „sólo časovku“ na  
100 km, kterou jsem zvládl za 2 h a 24 min. průměrnou rychlostí 41 km/h.

Dana Truksová (učitelka, běžkyně, 42 let)
Uplynulá sezóna 2024 byla pátým rokem, kdy jsem po více než dvacetileté přestávce 

obula tenisky a vyběhla. Je vidět, že nohy se již sžily s pravidelným zatížením, a tak jsem 
mohla pod taktovkou nově zangažovaného trenéra Martina Kučery trénovat 6–7 týdně 
dle tréninkového plánu, který mi v nastavování temp pomáhal více se rozvíjet jak do vytr-
valosti, tak do rychlosti. Díky tomu jsem ve všech svých disciplínách zaznamenala masivní 
zlepšení svých osobních časů od 5 km distance (19:17) přes desítku (38:15), půlmaraton 
(1:24:44) až po maraton (3:10:31). 

Není přitom závodu, kterého bych si necenila. Od těch menších, mnohdy vesnických  
s přátelskou atmosférou, až po ty velké s mezinárodní konkurencí. A jsem velice ráda, 
že i v těch druhých zmíněných jsem schopná konkurovat, ať už to jsou závody ze série 
RunCzech, Vokolo Priglu či Běchovice. V 31 závodech jsem skončila „na bedně“ z celkových 
33 závodů, v kategorii často první a v souboji s mladšími soupeřkami mnohdy do celkového 
třetího místa. Jako bonus jsem získala veteránské zlato jak na desítku, tak na půlmaraton. 
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Největším vítězstvím pro mě je však fakt, že jsem se letos (poprvé!) obešla bez zranění 
a mohla se tak věnovat tomu, co mě v mém volném čase nejvíce naplňuje.

Velkou podporou je mi přitom tým, který mohu reprezentovat. Držte prosím pěsti,  
s novou sezónou přichází nové výzvy. P.S. Danka naběhala letos 4000 km,  což je přes  
350 hodin tréninku, a nastoupala skoro 40 000 výškových metrů.

Standa Červený (programátor, cyklista, 47 let)
Sezónu jsem zahájil povedenou jarní přípravou na dvou soustředěních v teple. Nejprve 

12 dní na Istrii a poté ještě týden v Calpe ve Španělsku.
První dva závody po přípravě jsem oba vyhrál, takže příprava byla rozhodně dobrá. 

Hned první závod po návratu z teplého Španělska byl ovšem docela šok. Byl to první 
závod poháru PDV v Babicích nad Svitavou. Závod začal za teploty okolo 12 °C, což bylo 
ještě docela snesitelné. V polovině závodu ovšem přišla bouřka s krupobitím, která srazila 
teplotu na pouhé 4° C. Nezbývalo než spěchat do cíle co nejrychleji a to se povedlo :-).

Tuto sezónu jsem pojal trochu více zážitkově a dal jsem prostor legendárním závodům, 
které v Česku máme a já na nich už dlouho nebyl. 

Takto jsem v tandemu s týmovým kolegou Liborem Darebníkem absolvoval nejprve 
na jaře silniční Sudety Tour a potom na podzim bikové Rallye Sudety. Oba závody byly tak 
trochu vrcholem sezóny, na obou jsem dopadl prakticky stejně ve výsledkové listině, čímž 
se potvrdilo, že cyklistika je jen jedna. Byl jsem pokaždé okolo třicátého místa absolutně 
a první desítky v kategorii.

Opět jsem se letos zúčastnil slovinského závodu Franja s jeho úžasnou atmosférou jako 
na World Tour závodě. Výsledkově jsem i tam nakoukl do první desítky pořadí v kategorii, 
takže opět velká spokojenost.

Na začátku července jsem byl podruhé na etapovém závodě MTB Trilogy. Oproti loň-
skému suchému ročníku se letos jely všechny etapy na mokru. V předposlední etapě jsem 
tak neustál jeden z mnoha kluzkých kořenů a ustlal si ve sjezdu na zemi. V etapě jsem sice 
pokračoval dál a dokončil ji, nicméně už během etapy jsem tušil, že na pokračování další 
den to nebude. Rentgen doma potvrdil zlomené zápěstí a stopku na měsíc od všech závodů.

Stihl jsem se jen tak tak připravit na již zmiňované bikové Sudety. Po nich zasáhla naši 
zemi vlna dešťů a to ukončilo v podstatě sezónu. Víceméně všechny závody byly zrušeny 
a vlastně jsme měli všichni jiné starosti.

Teď v prosinci už jsem zahájil přípravu na sezónu 2025 a těším se, na jaké další závody 
se podívám.

Ještě trocha nezbytné statistiky na závěr:
Odtrénováno 481 h a najeto 11 389 km – o 10 % více než vloni.
Nejdelší mtb závod – bikové Sudety 109 km - 5 h 59 m.
Nejdelší silniční závod – silniční Sudety 170 km – 4 h 44 m.

Honza Uruba (malíř pokojů, cyklista, 30 let)
Každým novým rokem je třeba posunovat své hranice a tento rok nebyl výjimkou. 
Ti, co mě znají, vědí, že jsem člověk extrémů a o jednom letošním bych vám rád napsal.
Už nějakou dobu mě na kole lákají dlouhé trasy. Minulý rok jsem přemýšlel, jestli 

by bylo možné dojet na kole do Prahy, a po podrobnějším nastudování jsem zjistil, že to 
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je celkem pohodový výlet. To bych nebyl já, kdybych si to nezačal komplikovat ve stylu: 
„Bude to horší, ale delší cesta.“  Nakonec jsem skončil plánování s verzí, že pojedu na kole 
do Prahy a zpět v rámci jednoho dne. 

Ale i přes tyto výzvy jsem čekal, že to bude jednodušší.
Vše jsem měl do detailu promyšlené. Vyrazil jsem 2 hodiny před půlnocí. V šeru cy-

klosvětla jsem průběžně studoval a kontroloval trasu a města, která jsem měl nalepená 
na papíru na řídítkách. Vybaven štanglí suchého salámu a několika tyčinkami jsem šlapal 
vstříc velkoměstu.

Cestování v noci nebylo až tak špatné kromě rána, kdy byla potřeba spánku znatelná. 
Když začalo svítat, myslel jsem, že únava odezní a budu zase jak nový, omyl.

Ponocování v sedle jsem nemohl pořád nějak rozjet. Pořádně mě probudila až cedule 
Praha, kterou jsem míjel kolem 8. hod. ráno.

Cesta tam byla překvapivě celkem rychlá, mnoho přestávek jsem nedělal. To z velké 
části souviselo s tím, že bylo chladno a nebylo potřeba tolik dodržovat pitný režim. Tudíž 
jsem nemusel zastavovat kvůli vodě. Snad jen kvůli jídlu padlo pár několikaminutových 
zastávek, ale vesměs jsem se snažil jíst za jízdy.

Když už jsem byl v Praze, rozhodl jsem se absolvovat krátkou prohlídku centra. Hodina 
a půl pamětihodností s finále na Karlově mostě byla vzhledem k cestě zpět akorát.

Noční chlad a klid na cestách vystřídalo horko, provoz a hlavně únava. Přestávek na 
občerstvení přibývalo. Kvůli velké dávce kilometrů jsem chtěl zvolit trasu, která nebyla 
tolik náročná na výškový profil. Hahaha – z původních 3500 m převýšení jsem nakonec 
nastoupal skoro 6000 m. Ti, co už mají takové výškové metry za jednu vyjížďku za sebou, 
vědí, že jen těch 6 km byl masakr. 

Od 450. km dál jsem se snažil už moc nezastavovat, protože se to pak hůř a hůř rozjíž-
dělo. Musím přiznat, že do poslední chvíle jsem nevěděl, jestli to dojedu, nebo nastoupím 
někde na vlak a vzdám to.

Nakonec jsem se kousl a vše dle časových odhadů zvládl a dorazil domů na Rusavu. 
A bilance dne?

Přes 600 km v nohách, 6000 m výškových, 20 hodin čistého času v sedle, 13 litrů te-
kutin. Jídla tolik, že už si to ani nepamatuji. Výzva to byla sice obrovská, ale ne tolik, abych 
ji příští rok zase neposunul o něco dál.                                                                   Tomáš Neumann

Libor Darebník – Cílová fotografie z 3 denního 
etapového závodu Moravia Gravel 2024, 

kde Libor zvítězil
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Fotbal – PODZIM 2024
MUŽI: 8. místo, šest vítězství, šest porážek, 18 bodů, skóre 32:33.
První polovina sezony, tedy podzimní část, znamenala v podání našeho mančaftu docela 
značný tabulkový sešup. Našim fotbalistům se nedařilo stejně jako mně se nedaří dodržovat 
termíny uzávěrky článků do zpravodaje (pardon Moniko i předtím Liduš). V posledních 
letech jsme se pohybovali mezi druhým a čtvrtým místem, teď přezimujeme osmí. Ale zase 
tak strašné to není, máme pouze jeden bod ztráty na čtvrté místo. Může za to hlavně září, 
kdy jsme nejenže neuhráli ani bod, ale dokonce v tomto měsíci nevstřelili ani gól, což bylo 
od nejútočnějšího mančaftu posledních let pro všechny docela šokující. V říjnu už to bylo 
lepší a nebylo to jen posilou z Kanady, čímž nemyslím restauraci v Holešově, ale návrat 
ztraceného (Pavlínina a Karlova) syna, tři výhry ze čtyř zápasů, pravda v Komárně jsme si 
skóre, které jsme nahráli v Martinicích (výhra 10:0), prohrou 1:8 zase „popravili“. Kluci ale 
i vinou nedobrých výkonů začali chodit trénovat na umělku, pokud jim to v zimě alespoň 
jednou týdně vydrží, tak se výkony i výsledky snad zlepší. Kdyby nám před sezonou někdo 
řekl, že budeme hrát jako Sparta nebo Citizens, tak bychom to slyšeli rádi... ale je to sport, 
občas přijde krize, jednou jsi dole, jednou nahoře, nikdy nevíš, a to je na sportu to krás-
né. Týmu se bohužel nevyhnuly zdravotní trable (krátkodobější měli Zachara s Karolem, 
dlouhodobě mimo byli bohužel Vávra s Kerčákem). I proto všechny zápasy odehráli pouze 
Jarda Hradil s Michalem Vaculíkem - druhého jmenovaného postihlo stejně jako spoustu 
jeho předchůdců s přibývajícím věkem stěhování dál od soupeřovy branky, blíž k naší 
brance. I tento fakt způsobil, že po dlouhé době není naším nejlepším kanonýrem ani 
„Mišut“, ani Honza „Havry“, ale s jedenácti góly šéfuje týmu hrající manažer Mirek Bílek.

MLADŠÍ ŽÁCI: 3. místo, šest výher, dvě remízy, jedna porážka, skóre 44:16.
Velmi dobrou půlsezónu má za sebou naše žactvo, o čemž svědčí jediná těsná poráž-

ka 1:2 ve Všetulích. Jako jediní jsme dokázali díky remíze a následné výhře v penaltovém 
rozstřelu sebrat body Žeranovicím, které působily stejně suverénně jako kačer Donald 
(Trump). I s docela úzkým kádrem (při zápasech jsme měli k dispozici pouze dva, maximálně 
tři náhradníky) děti z přípravky zvládly přechod na větší hřiště velmi dobře. Některé vítězné 
zápasy (ve Skašticích, v Loukově nebo remízový na Chvalčově) jsme předvedli sice spíš dři-
nu než fotbalovou krásu, ale třeba první poločas domácího zápasu proti spojenému týmu 
Chvalčova a Mrlínku nebo domácí výhra se Skašticemi - tam jsme myslím ukázali, že jsme 
se něco z fotbalu za těch posledních pět let naučili. Také tréninková účast byla velmi dobrá. 
Všechny zápasy odehrál trojlístek Láďa Heneralchuk, Kuba Mozola a Eda Gregor. Druhý jme-
novaný je s jedenácti góly náš nejlepší střelec. Eda zase v obraně podával výborné výkony 
(skoro jako Oskar Hes ve Star Dance). Oporami byli i Kuba Klement s Tomem Pavelcem.

Pokračuje naše spolupráce s mládeží Prusinovic, kde máme ve starších žácích i starší 
přípravce tři hráče, přesto fakt, že máme nyní pouze jedno mládežnické mužstvo, mrzí. 
To nás může v budoucnu samozřejmě doběhnout, v mužích může vzniknout několikaletá 
mezera jako nyní, kdy poslední generace, kterou vychovali Stanislav Vaculík nebo Vlado 
Pekník je Havránek, Mikšík, T. Vaculík, Bednář, Zbranek, a pak několik let nic. Ale hledání 
trenérů mládeže je hodně tvrdý oříšek. 

Daniel Krajcar, SK Rusava
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Mladší žáci Rusava: zprava trenér Daniel Krajcar, Jakub Mozola, Tomáš Pavelec, Veronika 
Kačerková, David Zlámal, Hugo Kvasnička, Vladyslav Heneralchuk, Lukáš Strýček, Eduard 

Gregor, Jakub Klement, Adam Vitalos, klečící Ondřej Škarpich, ležící Antonín Matela.
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Zpráva o činnosti SDH Rusava
K dnešnímu dni evidujeme 68 členů, z toho je 20 členů mládež do 18 let. V průběhu roku 
jsme získali další členy do dětských družstev a dorostu a taky o pár přišli, tak jak to ve 
sportech a aktivitách bývá.

Členské schůze se konaly pravidelně vždy první pátek v měsíci a dále dle potřeb pro 
řešení neodkladných záležitostí. Celkem jsme se tedy sešli 9x v průměrném počtu 14 členů. 
Průběžná činnost aktivních členů spočívala v udržení akceschopnosti zásahového družstva, 
údržbě zásahového vozidla, čerpadel a udržování výzbroje a výstroje nejen v majetku obce. 
Aktivní členové se hlavně zabývali akcemi pořádanými na území obce.  Díky stále velkému 
zajmu dětí o hasičský sport a kladnému přístupu jejich rodičů jsme se s nimi zúčastnili 
všech soutěží Středomoravského poháru. 

I v letošním roce jsme zahájili sportovní aktivitu účastí v prvním kole požárního 
sportu, které se konalo v Brusném. Letošní rok se nám podařilo vyhrát okrskové kolo  
a postoupili jsme do kola okresního, kde se už dařilo méně. 

Na 4. července jsme se staršími žáky naplánovali sjezd řeky Sázavy. První den jsme 
jeli do Českého Šternberka, kde jsme přespali v kempu. Druhý den po nalodění jsme 
si užili plavbu i občerstvení po cestě až do kempu Sázava. Mládež nám postavila stany  
a přesunuli jsme se na večeři.  

Třetí den jsme se po velmi dobré snídani sbalili a pomalu přesunuli zpět na vodu. 
I v letošním roce nám řeka tekla hodně pomalu, tak jsme si pořádně zapádlovali, ale  

i tak jsme si to užili.  Po zdárném sjetí až do Zlenice jsme si užili odpočinku. 
Jak bylo předpovězeno, tak se i stalo a poslední den nám pršelo, tak jsme usoudili  že 

pokračovat nebudeme, vrátíme lodě a pojedeme směr domů. Ještě že jsme takové rozhodnutí 
udělali, protože po ujetí pár stovek metrů jsme zjistili problém na autě Jirky Macka. Po různých 
radách odborníků na telefonu jsme auto poslali odtahovkou a posádka musela jet vlakem 
z Prahy domů. Nakonec se zjistilo, že měl v autě návštěvníka – kuna mu překousala kabel. 

Jinak byla akce velmi vydařená a snad nebyla v tomto duchu poslední. 
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10. srpna jsme uspořádali 7. ročník Rusavských hasičských her na rybníku pod 
Čecherem. Tak jako v předchozích ročnících i letos počasí přálo. Účast družstev byla 
skvělá, celkem 12 družstev se účastnilo dvou měřených soutěžních kol.  

Nad dodržováním pravidel bděl mimo rozhodčí i místní vodník s vodnicí. Diváků 
bylo zase hodně a také těch, kteří se chtěli pobavit. Tahle akce byla okořeněná úžasnými 
převleky některých soutěžních týmů. 

31. října se nám podařilo uspořádat další ročník soutěže Středomoravského poháru 
mladých hasičů. I na téhle akci nám počasí přálo.

2. listopadu jsme uspořádali druhý ročník turnaje v člověče, nezlob se. Akci hodnotím 
jako skvělou, kde se zase přišlo pobavit a zasmát 20 soutěžících. 

V říjnu byla zásahová vozidla zásluhou našeho strojníka Jaroslava Erlebacha ml. 
přistavena na každoroční technickou prohlídku v Kroměříži.

Díky obecnímu úřadu se letos rozšířila akceschopnost zásahového družstva, a to 
pořízením plovoucího čerpadla, které nám chybělo. Také se nám zaplnila garáž o vý-
jezdovou čtyřkolku, která se bude používat nejen do míň přístupných míst, kterých je 
v našem regionu spousta. 

Jelikož máme garáže opravdu plné a je méně prostoru pro soutěžní věci, tak jsme se 
rozhodli koupit lodní kontejner, který je umístěn na pozemku obecního úřadu u fotbalové-
ho hřiště. Kontejner bude sloužit hlavně pro soutěžní věci, které budou mít trenéři po ruce. 
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I v letošním roce byly průběžně z rozpočtu obce uvolňovány finanční prostředky pro 
provoz a údržbu techniky a potřeby zásahového družstva. 

Nejen obec, ale musíme vzpomenout i další sponzory, kteří obdarovali sbor, a to Firma 
KN Lumír, taktéž firma Trachea. Veškeré finanční nebo movité prostředky jsou použity na 
chod a provoz mládežnických družstev. 

Musím vzpomenout i obec Brusné, která půjčuje svou dodávku na přesun mládeže 
na soutěže. 

Poděkování také patří mysliveckému sdružení, které nám vždy vyšlo vstříc a nějaké 
to maso na občerstvení se našlo. Určitě děkujeme i SK Rusava, kde se vždy domluvíme  
a vychází nám vstříc při půjčení bufetu na hřišti. 

Uplynulý rok hodnotíme jako velmi úspěšný jak pracovně, tak i sportovně. Jedním 
z úspěchů je rozšíření základny o nové členy dětí a dorostu, kteří mají zájem o aktivní 
činnost ve sboru. Doufáme, že jim toto nadšení vydrží i do dalších let a budou následovat 
starší generace a pomohou tak udržet hasičskou tradici v naší obci.

Závěrem bychom chtěli poděkovat všem aktivním členům, kteří mají jakoukoliv snahu 
podílet se na chodu sboru dle svých možností. 

                                                               za SDH Rusava starosta Luboš Mikšánek

ZAJÍMAVOSTI ...Vernisáž výstavy Valašsko 
– můj domov 2024
Vernisáží spojenou se slavnostním vyhlášením vítězných autorů odstartovala v pátek  
2. srpna na zámku Vsetín výstava nejlepších snímků letošního ročníku soutěže Valašsko 
– můj domov. K vidění je 66 fotografií zachycujících zejména přírodu a život kolem nás. 

OCENĚNÍ AUTOŘI
• Samuel Martinát – do 15 let • Šimon Martinek – 1. místo dospělí – příroda • Leopold 
Tichopad – 2. místo dospělí – příroda • Petr Marcaník – 3. místo dospělí – příroda • Juraj 
Habšuda – 1. místo dospělí – lidé a kultura • Robert Zámečník – 2. místo dospělí – lidé  
a kultura • Zdenek Krchák – 3. místo dospělí – lidé a kultura

Gratulujeme našemu spoluobčanovi Juraji Habšudovi za 1. místo v kategorii dospělí – příroda!

U stolu
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Modlitba za domov 2024
Na pondělí 28. října připravila Ekumenická rada církví již 18. ročník Modlitby za domov, 
jejímž cílem je připomenout vznik samostatného československého státu. Tématem 
letošního ročníku byla NADĚJE. Do této celostátní akce se zapojil i rusavský Farní sbor 
Českobratrské církve evangelické. V 16 hodin se tak kamenným kostelem sv. Trojice ro-
zezněly zvuky varhan, na které zahrál ukázky klasické hudby pan farář Mgr. Leoš Mach. 
Připomínka památného dne naší země v rusavském evangelickém svatostánku za tónů 
Vltavy od Bedřicha Smetany či Larga od Antonína Dvořáka byla více než důstojná.

Katka Škarpichová

Rozcestníky na polárních stanicích
Rozcestníky na polárních stanicích mají spíše symbolický než orientační význam. 
Rozcestníky se staly tradicí a součástí polárních stanic jako kulturní prvek. Jsou známé 
pro svou fotogeničnost a často se objevují na fotografiích, které si polárníci pořizují jako 
památku. Na izolovaných polárních stanicích mohou mít rozcestníky i psychologický 
význam. Připomínají domovy polárníků nebo místa, ke kterým mají osobní vztah, což 
může zvyšovat jejich morálku a pocit spojení se zbytkem světa. V některých případech 
mohou sloužit jako zábavný způsob, jak ukázat zeměpisnou polohu stanice a vzdálenosti 
k různým světovým destinacím. Tím podporují zájem o geografii, vědu a polární výzkum.

Na české vědecké polární stanici Johanna Gregora Mendela na ostrově Jamese Rosse 
se nachází rozcestník, který ukazuje na velké množství českých sídel. Mimo jiné ukazuje 
směr a vzdálenost obce Rusava, která činí 14 153 km.

Fotografii rozcestníku můžete vidět na zadní straně zpravodaje.

Zdeněk a Bára Stachoňovi
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4. díl – Kapské Město
Kapské Město je druhé největší město JAR 
a hlavní město provincie Západní Kapsko. 
Proslavilo se svou malebnou polohou mezi 
oceánem a horami, historickými budovami 
a kosmopolitní kulturou. Nachází se zde 
mnoho ikonických lokalit, které přitahují 
turisty z celého světa. Mezi nejoblíbeněj-
ší místa patří Victoria & Alfred Waterfront 
(pojmenovaná po královně Viktorii a princi 
Alfredovi, členech britské královské rodiny, 
v době, kdy Kapské Město bylo součástí 
kapské kolonie), rušná zóna plná obchodů, 
restaurací, muzeí a zábavy. Tato oblast je 
ideální nejen pro nakupování, ale také pro 
procházky s výhledem na západ slunce do 
oceánu nebo na Stolovou horu.

Historie Kapského Města je hluboce 
zakořeněná v koloniální minulosti, což se 
odráží v jeho architektuře a kultuře (obrá-
zek 1). Jednou z nejdůležitějších paměti-
hodností je „hrad Dobré naděje“ (Castle of 
Good Hope), nejstarší dochovaná koloniální 
stavba v Jihoafrické republice. Hrad či spíš 
pevnost dnes slouží jako muzeum, které 
nabízí náhled do historie regionu.

Navzdory své kráse a rozvoji čelí 
Kapské Město také výrazným sociálním 
nerovnostem. Bohaté oblasti kontrastují  
s chudinskými čtvrtěmi, které ilustrují hlu-
boké důsledky apartheidu a ekonomických 
nerovností. Jedním z nejvýraznějších kon-
trastů celé Jihoafrické republiky jsou slumy, 
jako je Khayelitsha na okraji Kapského 
Města. Tyto neformální osady jsou důsled-
kem apartheidu, který vytvořil segregaci  
v bydlení. Ačkoliv vláda se snaží investo-
vat do programů na zlepšení podmínek  
v těchto oblastech, řada obyvatel nadále žije 
bez přístupu k elektřině, vodě a kanalizaci. 

Z přírodního hlediska je největším lá-
kadlem města Stolová hora (obrázek 2). 

Obr. 1  Barevné domy (každý dům má jinou 
barvu fasády) ve čtvrti malajských

 obchodníků

Obr. 2  Pohled na Stolovou horu tyčící se nad 
Kapským Městem

Obr. 3  Průmyslový přístav 
v Kapském Městě
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Stolová hora (Table Mountain) je bezesporu jednou z nejznámějších přírodních atrakcí 
Jihoafrické republiky. Tato přírodní dominanta, vysoká 1086 metrů (od pobřeží je vzdálena 
asi pět kilometrů), se tyčí nad Kapským Městem a nabízí dechberoucí výhledy na město, 
pobřeží a okolní oceány. Návštěvníci mohou na vrchol vystoupat po turistických stezkách, 
ale převážná většina z nich využívá lanovku, která je ovšem z důvodu silného větru velmi 
často mimo provoz. Stolová hora je součástí národního parku a je domovem unikátní 
fauny a flóry, které jsou součástí chráněného území Cape Floristic Region, zapsaného na 
seznamu světového dědictví UNESCO.

Kapské Město není pouze důležitým přístavem (obrázek 3), ale je napojeno na 
rozvinutou síť dálnic, které vytváří propojení s hlavní městskou aglomerací. Dálnice N1 
spojuje Kapské Město s Pretorií, hlavním městem, a N2 vede podél pobřeží od Kapského 
Města až do Durbanu, dálnice N7 potom na sever do Namibie. I přes relativně kvalitní 
infrastrukturu se dopravní situace ve městech, jako je Kapské Město, často potýká  
s problémy plynoucími z nedokončených projektů a vysoké hustoty dopravy. Dálnice 
však také odhalují hluboké společenské rozdíly, kdy mnoho dálnic vede přímo kolem 
největších chudinských slumů. 

Jihoafrická republika je země plná kontrastů a krásy. Od majestátních přírodních 
útvarů, chráněných území a relativně rozvinutou infrastrukturu až po sociální realitu slumů 
nabízí obraz místa, které se neustále vyvíjí. Zejména Kapské Město je příkladem těchto 
kontrastů, kde se přírodní krása potkává s problémy moderního světa. Tento komplexní 
obraz dělá Jihoafrickou republiku nezapomenutelným místem pro všechny cestovatele.

Zdeněk a Bára Stachoňovi 

Evidenci uchazeče o zaměstnání a podporu 
v nezaměstnanosti vyřídíte online
Dovolujeme si Vás informovat o změně v oblasti zaměstnanosti, která v tuto chvíli probíhá.

Digitalizujeme podávání žádostí o zprostředkování zaměstnání a o podporu v ne-
zaměstnanosti. Nově bude možné podávat žádosti online skrz klientskou zónu Jenda 
– Klientská zóna MPSV.

Tato změna by mohla výrazně pomoci hned v prvních dnech nového roku, kdy 
tradičně dochází k největšímu náporu na pobočkách. Pokud tito klienti podají žádost 
online, nejen že se tím předejde dlouhým čekacím frontám, ale zároveň nebudou 
limitováni úředními hodinami.

Klienti mají 3 pracovní dny na to, aby se zaregistrovali na Úřad práce ČR, pokud chtějí, 
aby jejich evidence nabyla platnosti následující den po ukončení jejich zaměstnání. Jenda 
přináší výhodu v tom, že mohou využít online podání i během státních svátků či víkendů.

To by, i vzhledem ke zkrácenému prvnímu pracovnímu týdnu roku 2025, mělo pro 
klienty znamenat více času na vyřízení žádostí. Nadále však platí, že ani online není 
možné žádat o zařazení do evidence uchazečů o zaměstnání dříve, než klientovi skončí 
pracovní poměr.
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K přihlášení do Jendy je možné využít chytrý telefon či jiné zařízení s přístupem 
k internetu. Bude tedy možné své záležitosti ohledně změny zaměstnání vyřídit opravdu 
kdykoliv a odkudkoli.

Samotné přihlášení probíhá přes Identitu občana, například eObčankou či bankovní 
identitou, čímž se ověří klientova totožnost. Rozhraní Jendy je navrženo tak, aby bylo 
pro uživatele co nejpřívětivější.  

Vyplňování formulářů je velmi návodné a intuitivní – při vyplňování jsou nabízeny 
klientům varianty odpovědí a u pojmů, které by mohly být nejasné, naleznou vysvětlivky.

Bude-li k žádostem potřeba připojit dokument, stačí ho naskenovat či vyfotit mo-
bilním telefonem a nahrát. Pokud by se stalo, že bude po podání žádosti něco chybět, 
bude klient na tuto skutečnost upozorněn.

Po přihlášení do Jendy lze vybrat způsob, jakým jsou tyto notifikace zasílány – SMS 
zprávou či e-mailem. Zároveň se všechna upozornění propíšou i do klientské zóny.

Pokud klient nebude mít možnost či z nějakého důvodu nebude chtít využít online 
podání, může využít tzv. asistované podaní na pobočce úřadu práce. Možnost osobní ná-
vštěvy kontaktního pracoviště tedy nadále zůstane, změní se pouze forma podání žádosti.

Vyplňovat papírové formuláře již nebude možné, vše s klienty vyplní digitálně pra-
covníci úřadu práce.

Věříme, že tato změna přinese klientům řadu výhod a pomůže jim šetřit čas při 
vyřizování jejich záležitostí.

Miriam Majdyšová, 
ředitelka Krajské pobočky ÚP ČR ve Zlíně
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Buďme zodpovědní a mysleme ekologicky, 
stejně jako dříve někteří šlechtici
Mnozí z nás vnímají pojmy jako ekologie, společenská odpovědnost nebo ochrana 
životního prostředí jako něco moderního a líbivého, s čím přicházejí eko nadšenci  
v posledních letech. To je však velký omyl. Ochranou přírody se lidé začali zabývat již  
v průběhu 19. století. 

Naši předci sice tehdy nepoužívali termíny „ekologie“ a „společenská odpovědnost“, 
uvědomovali si ale, že se krajina v Česku v průběhu staletí v důsledku lidské činnosti 
podstatně změnila k horšímu.

Osvícení šlechtici proto začali na svých panstvích zřizovat přírodní rezervace, kde 
bylo zakázáno hospodařit a obdělávat půdu. Nejstarším chráněným územím v Česku  
a zároveň i nejstarší přírodní rezervací v pevninské Evropě je Žofínský prales, vyhlášený 
roku 1838 na panství Buquoyů.

V dnešní době nestačí jen chránit přírodu tím, že vyhlásíme chráněná území. Musíme 
dělat i další kroky, a to především omezovat plýtvání a efektivněji využívat stávající zdroje.

Například firmy se snaží šetřit energiemi, a to nejen z ekonomických důvodů, 
ale také proto, aby chránily ubývající přírodní zdroje. Stává se to součástí jejich ESG 
strategie. V provozech využívají úsporné osvětlení, budovy jsou zateplovány a čím dál 
více dokumentů existuje jen v elektronické podobě. Tiskne se jen to, co je opravdu 
nezbytné.

Správnou recyklací obce ušetří
Stejně odpovědně se chovají i města a obce. Rekultivují zanedbané plochy, ze svých 
rozpočtů přispívají na zachování linkových autobusů a vlaků, investují do úspornějšího 
veřejného osvětlení a motivují spoluobčany k důslednému třídění odpadů. 

Recyklace může pro obce znamenat důležitou úsporu. Zatímco netříděný odpad 
musí obec předat specializované firmě, která si za jeho likvidaci nechá dobře zaplatit, 
zpětný odběr elektrozařízení nabízejí kolektivní systémy zcela zdarma.

Zpětný odběr vysloužilých elektrozařízení a jejich následná recyklace se vyplácejí 
hned dvakrát: umožňují totiž opětovně využít materiály a šetřit přírodní zdroje. Navíc 
recyklace zamezí úniku škodlivých látek (například rtuti ze zářivek) do životního prostředí.

Zpětný odběr elektrozařízení včetně světelných zdrojů pro naši obec Rusava zajišťuje 
kolektivní systém EKOLAMP, který v České republice vytvořil hustou síť sběrných míst. 
Zároveň zajišťuje přepravu sběrných nádob k recyklaci. Díky tomu ušetří obec Rusava 
finanční prostředky, které bychom jinak museli utratit za likvidaci nebezpečných odpadů. 
Více informací získáte na stránkách www.ekolamp.cz. 

Zdroj: www.ekolamp.cz



35Zpravodaj obce Rusava



36 Zpravodaj obce Rusava

[Obsah]
Slovo má starosta... 
Povodňové události ......................................................................str. 2
Oprava místních komunikací ....................................................str. 3
Úprava lesních cest po těžbě ....................................................str. 3
Nákup speciálního terénního vozidla S x S JSDH 
Rusava ...............................................................................................str. 3
Vánoční kolekce .............................................................................str. 4
Změna ceny vodného a stočného ...........................................str. 4
Rozpočet obce na rok 2025 .......................................................str. 6

Dění v obci
Drakiáda – tradiční podzimní radost pro děti i dospělé ....str. 9
Hlavní hon ..................................................................................... str. 10
„Informační okénko“ sboru pro občany na Rusavě ........ str. 11
Rok 2024 se ve Valašském krúžku Rusavjan nesl 
v duchu „návratů“, a to ve všech směrech .......................... str. 12
Mikulášský jarmark .................................................................... str. 13

Naše škola
Slavnost slabikáře ....................................................................... str. 14
Preventivní programy jako součást výuky ........................ str. 15
Projekt „Návrat k tradici“ .......................................................... str. 16
Adventní čas ................................................................................. str. 17
Mikulášský jarmark .................................................................... str. 18

Sport
TÜV SÜD RUSAVA BIKE TEAM ................................................. str. 19
Fotbal – PODZIM 2024 .............................................................. str. 22
Zpráva o činnosti SDH Rusava ............................................... str. 24

Zajímavosti
Vernisáž výstavy Valašsko – můj domov 2024 ................. str. 26
Modlitba za domov 2024 ......................................................... str. 27
Rozcestníky na polárních stanicích ...................................... str. 27
4. díl – Kapské Město ................................................................. str. 28
Evidenci uchazeče o zaměstnání a podporu 
v nezaměstnanosti vyřídíte online  ...................................... str. 29
Buďme zodpovědní a mysleme ekologicky, 
stejně jako dříve někteří šlechtici ......................................... str. 34
Správnou recyklací obce ušetří ............................................. str. 34

Michal Koller, 1. třída 

Veronika Habšudová, 3. třída 

Eliška Klementová, 5. třída 
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